

# GODKENDT referat fra møde i Regionskontaktudvalget

19. september 2022 kl. 15.00–18.30

i Friluftsrådet, Scandiagade 13, 2450 København SV.

## Deltagere

**Bestyrelsen:** Helle Stuart, Kirsten Skovsby, Stefan Stürup og Leif Nielsen (deltog til punkt 4).

**Regionsformænd:** Thomas Elgaard Jensen, Anni Juhl Jørgensen, Hanne Voetmann, Aksel Leck Larsen og Poul Erik Pedersen.

**Sekretariatet:** Torbjørn Eriksen, Kristian Jager Nykrog, Kim Dabelstein Løwe, Bjarke Carlfeldt Schytt (deltog fra punkt 3) og Sanja Storm Tuxen (referent).

**Afbud:** Winni Grosbøll

1.	<p><b>Velkomst</b></p> <p>Godkendelse af dagsorden.</p> <p>Helle Stuart bød velkommen. Dagsordenen blev godkendt.</p>
2.	<p><b>Årsmødetema: Rekrutteringstema – Hvordan får vi flere medlemmer til at deltage på årsmøder?</b></p> <p>Hanne Voetmann holdt et kort oplæg om hvordan Friluftsrådet Sydvestjylland løbende arbejder med at øge kendskabet til lokalrådet og nå bredere ud til målgruppen. Nogle vigtige pointer fra Hannes oplæg var bl.a.:</p> <ul style="list-style-type: none"><li>- Kommunekoordinatorerne står for indsamling af e-mailadresser på lokale foreninger, som så bliver inviteret til årsmøder og sommermøder.</li><li>- Listen over interesserede lokale foreninger opdateres jævnligt – nogle falder fra, og nogle kommer til.</li><li>- Alle, som svarer tilbage på invitationerne (uanset om det er tilmelding eller afbud), får et personligt svar fra formanden, så de mærker, at deres tilstedeværelse er ønsket, ligesom nye medlemmer, som melder sig ind via hjemmesiden, alle får en personlig velkomst.</li><li>- I invitationerne understreger lokalrådet, at invitationen gerne må deles videre i organisationens netværk.</li><li>- Lokalrådet prøver at arrangere spændende ture eller oplæg i forbindelse med årsmøder og sommermøder, så folk får lyst til at deltage.</li><li>- Den oversigt, som sekretariatet sender ud til medlemsorganisationerne kort efter årsskiftet med datoer for alle de 23 lokale friluftsråds årsmøder, er et godt redskab.</li></ul> <p>Efterfølgende drøftede REKU Hannes oplæg og forskellige muligheder og idéer til rekruttering. Thomas Elgaard Jensen fortalte, at Friluftsrådet Vendsyssel havde haft god effekt af at "pålægge" alle bestyrelsesmedlemmer at tage to nye medlemmer (heraf mindst én, som var fra en anden organisation end bestyrelsesmedlemmet selv) med til årsmødet, og at denne taktik havde skaffet dem et nyt ansigt i bestyrelsen.</p> <p>Kristian Jager Nykrog oplyste, at sekretariatet skriver ud til lokalrådene med en deadline for indsendelse af datoer for og invitationer til årsmøder – disse skal indsendes senest ved årsskiftet. Oversigten over datoer og links til invitationer sendes i starten af januar ud til alle medlemsorganisationer sammen med et oplæg til en</p>

artikel om årsmøderne, som organisationerne opfordres til at dele i deres nyhedskanaler.

#### **Kontaktlistes:**

Poul Erik Pedersen fortalte, at Region Hovedstaden ønsker, at sekretariatet udarbejder kontaktlistes for samtlige lokalforeninger, der skal inviteres til årsmøder mv.

Hertil svarede Torbjørn Eriksen, at det er en stor og svær opgave, som er umulig at løse centralt. Sekretariatet vil meget gerne hjælpe med at skrive ud til Friluftsrådets medlemsorganisationer og bede dem indsende listes til lokalrådene over deres egne lokale foreninger, men af GDPR-hensyn kan Friluftsrådet centralt ikke indsamle og opbevare disse listes. Mange bruger deres personlige e-mailadresser, og da disse er personhenførbare, må vi ikke opbevare dem uden tilladelse.

Aksel Leck Larsen foreslog, at man opfordrede ansøgere til udlodningsmidler til at inddrage lokalrådene i både ansøgningsprocessen og efter modtaget bevilling.

Til dette svarede Torbjørn, at vi ikke må blande Friluftsrådets administration af udlodningsmidler sammen med Friluftsrådets lokale frivillige, da det er to helt forskellige ansvarsområder. Hanne tilføjede, at de gerne vil komme med kommentarer til ansøgningerne, men at de ikke ønsker at blande sig i ansøgningerne generelt.

Helle opsummerede følgende:

- Man skal være registreret som aktivt medlem (og have godkendt Friluftsrådets persondatapolitik) før vi må opbevare en persons oplysninger, herunder personlige e-mailadresser. Registreringen skal ske via Friluftsrådets hjemmeside ([www.friluftsradet.dk/nyemedlemmer](http://www.friluftsradet.dk/nyemedlemmer))
- Listesne udvikler sig undervejs – der falder nogle fra, og kommer nye til, og det er naturligt, at der er denne dynamik.
- Vi skal skærpe kommunikationen til medlemsorganisationerne, så de får aktiveret deres lokale foreninger og disse melder sig som aktive i Friluftsrådet.
- Der er profilbeklædning på vej til lokalbestyrelserne. Sekretariatet er ved at kigge på løsninger.
- Det vil være godt med en central kampagne om lokalarbejdet – f.eks. ved at gøre mere opmærksom på årsmøderne via Facebook.

### **3. Drøftelse af erfaringsopsamlingen fra Ingerfair**

Helle bad regionsformændene komme med forslag til pejlemærker, som lokalrådene skal arbejde efter at nå inden for de næste tre til fem år. Pejlemærkerne skal være et fælles arbejde, og skal være med til at sikre det generationsskifte, der nødvendigvis kommer før eller senere. Hun foreslog, at relevante emner kunne være rekruttering, fastholdelse og forbedring af vores net promoter score.

Regionsformændene ville gerne se tiden an og vente et par år med at sætte konkrete mål for arbejdet. Den nye struktur skal stadig have tid til at virke. Helle pointerede, at formålet med at sætte nogle mål netop er at få retning på arbejdet i forhold til at få den nye struktur til at virke.

Helle konkluderede følgende:

	<ul style="list-style-type: none"> <li>- Vi giver tre til fem år til at blive bedre til det lokale arbejdes struktur.</li> <li>- Vi anbefaler, at der laves en ny opsamling om nogle år.</li> <li>- Vi måler på udviklingen i de lokale råd bl.a. gennem data fra fra årsmøderne (antal deltagere, antal repræsenterede medlemsorganisationer, antal nye, antal nedsatte temagrupper etc.), sekretariatet udsender en liste i forbindelse med årsmøderne, så det er klart for alle, hvilke data, der skal indsamles.</li> <li>- De enkelte lokalråd påbegynder en snak om hvilke organisatoriske mål de vil arbejde henimod de næste par år. Efter fællesmødet stilles efter at alle de lokale råd har sat sig mindst et konkret mål for de næste par år.</li> </ul>
4.	<p><b>Fællesmøde med fokus på erfaringsopsamlingen - for hovedbestyrelsen og lokalformænd</b></p> <p>Regionskontaktudvalget drøftede forskellige forslag til programmet for Fællesmødet. Der var enighed om, at der skulle komme en gæsteoplægsholder, der skulle være et punkt om adgangskampagnen og et punkt om erfaringsopsamlingen. Desuden skal Friluftsrådets 80-års fødselsdag fejres med et glas bobler på dagen. Sekretariatet udfærdiger program og sender ud når det er færdigt.</p>
5.	<p><b>Årshjul</b></p> <p>Helle præsenterede Regionskontaktudvalget for en ny type årshjul, som Friluftsrådets bestyrelse er gået over til. Udvalget blev bedt om at drøfte, om de ønskede at overgå til det nye årshjul frem for den gamle oversigt.</p> <p>Regionskontaktudvalget valgte at beholde den gamle version, som de har lettere ved at lægge ting ind i. Desuden bad udvalget sekretariatet om at tilføje deadlines for indmeldelse af årsmøder til planen.</p>
6.	<p><b>Justering af dokumentet "<a href="#">Formalia til årsmøder i de lokale friluftsråd</a>".</b></p> <p>Som følge af erfaringsopsamlingen ønsker bestyrelsen at nedsætte en arbejdsgruppe, der foretager justeringer i baggrundsdokumentet inden det kommende bestyrelsesmøde, den 3. november.</p> <p>Der er indkommet ønsker fra hhv. Region Nordjylland og Region Hovedstaden om diverse ændringer i dokumentet; f.eks. udvidelse af lokalbestyrelserne (Nordjylland) og en bedre definition af det lokale arbejde, hvor den lokale struktur fremstår klart, samt en mulighed for at fastsætte lokale valgeregler ved årsmøderne (Hovedstaden).</p> <p>Helle orienterede om, at der ikke vil blive lavet radikalt om, men at der kan justeres i teksten. Bestyrelsen har nikked ja til at oprette en arbejdsgruppe, som skal levere tilbage til bestyrelsen på november-mødet. Bestyrelsen skal godkende ændringerne. Det foreslås, at gruppen består af Friluftsrådets formand Annesofie Bjerre, Helle Stuart samt Hanne Voetmann, lokalformand i Storkøbenhavn Nord Gunnar Brusch og lokalformand i Himmerland-Aalborg Karin Winther samt Kim Dabelstein Løwe fra sekretariatet. Gruppen skal særligt se på afvikling af årsmøder og valgeregler. Arbejdsgruppen er bredt sammensat af små og store lokalråd, og af folk med mange års erfaring i lokalt arbejde og folk med kortere erfaring.</p>

	<p>Torbjørn tilføjede, at anbefalingen fra arbejdsgruppen skal ligge klar til indskrivning i bestyrelsesmaterialet senest den 25. oktober 2022.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p>
<b>7.</b>	<p><b>Orientering: Kystvandråd</b></p> <p>Kristian orienterede kort om høringen om Bekendtgørelse for Kystvandråd. Vandrådene har primært handlet om begrænsning af kvælstofudvaskning. Kystvandrådene har meget samme fokus – synergi mellem i og ved siden af vandet. Hvis de lokale har kendskab til området, vil det være et fint sted at lægge noget energi. Det er op til de lokale af afgøre, om arbejdet i kystvandrådene skal prioriteres, men sekretariatet står klar med sparring efter behov.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p>
<b>8.</b>	<p><b>Punkt til drøftelse: Nye retningslinjer for Naturstyrelsens Brugerråd</b></p> <p>Naturstyrelsen har udsendt nye retningslinjer for de lokale brugerråd. Fremover kommer der til at være et brugerråd per lokal enhed af Naturstyrelsen. Da Naturstyrelsens enheders afgrænsninger ikke følger samme geografiske afgrænsning som de lokale Friluftsråd, bør vi diskutere dels hvorledes vi udvælger repræsentanter, men også sikrer, at de, der har den lokale viden, bliver inddraget og får tilbagemeldinger fra den udpegede repræsentant. Hvis en repræsentant dækker et område, som rækker ud over vedkommendes eget geografiske område, skal personen også finde en suppleant, som har viden om det andet område.</p> <p>REKU blev bedt om at vælge ét hovedfriluftsråd per lokale enhed udpeget af Naturstyrelsen. Sekretariatet havde lavet udkast til en oversigt, som REKU nikkede ja til. Skulle der være behov for justeringer efterfølgende, er der åbent for dette.</p>
<b>9a.</b>	<p><b>Drøftelse: Gennemgang af svar fra Friluftsrådet til Naturnationalparker som har været i høring.</b></p> <p>Thomas bad om svar på, hvorfor der ikke fremgik et høringssvar fra Friluftsrådet vedr. Naturnationalpark Tranum. Han foreslog, at der fremover skulle laves et fælles svar, som medlemmerne af projektgrupperne kan skrive lokale betænkninger ind i.</p> <p>Bilag: "Høringssvar til Naturnationalpark Stråsø fra Friluftsrådet Limfjordsyd", samt "Generelle bemærkninger til første udkast til projektplaner for Naturnationalparker i Stråsø, Tranum og Almindingen".</p> <p>Sekretariatet oplyste, at Friluftsrådet har sendt høringssvar ind til Naturstyrelsen, men at der må være sket en fejl eftersom svaret ikke fremgår af det samlede materiale. Det er de lokale, der skal sige til, hvis der skal sendes høringssvar ind med specifikke kommentarer. Sekretariatet hjælper naturligvis gerne med udfærdigelsen af svaret.</p>
<b>10.</b>	<p><b>Beretninger fra lokale – Til orientering (se bilag)</b></p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p>

<p><b>11.</b></p>	<p><b>Orientering fra bestyrelsen</b></p> <p>Kirsten fortalte om det nye adgangspolitiske udvalg, som Friluftsrådets bestyrelse har besluttet at nedsætte på det seneste bestyrelsesmøde. I udvalget vil følgende personer sidde: bestyrelsesmedlemmerne Kirsten Skovsby, Leif Nielsen og Jacob Jensen, udvalgte repræsentanter fra Friluftsrådets medlemsorganisationer samt repræsentanter fra de lokale friluftsråd.</p> <p>Stefan fortalte om Natur og friluftsliv-udvalget, som vil fungere på samme måde som Adgangspolitisk udvalg.</p> <p>Torbjørn orienterede om, at der snart vil blive sendt invitation til medlemsorganisationerne om deltagelse i udvalgene. Åben høring til medlemsorganisationer, som skal indsende kandidater til udvalgene. Foruden medlemsorganisationerne inviteres to repræsentanter for de lokale Friluftsråd til at deltage i udvalgene. Der udsendes snarligt mail herom. Desuden oplyste Torbjørn, at udvalgene kører helt frem til 2024, så der er bedre tid til både udpegning og selve arbejdet i udvalgene.</p> <p>Helle orienterede om, at bestyrelsen har besluttet at rykke lokalbestyrelsesseminaret 2023 fra marts til september. Det er gjort for at give lokalbestyrelserne – og særligt nyvalgte fra årsmøderne i foråret – tid til at lande i arbejdet før de samles med de andre lokalbestyrelser og bestyrelsen.</p> <p>Fordelingen af regioner mellem bestyrelsens REKU-medlemmer er i gang. Bestyrelsesmedlemmerne fordeler selv regionerne mellem sig, og giver besked til REKU, når fordelingen er på plads.</p>
<p><b>12.</b></p>	<p><b>Eventuelt</b></p> <p>Der var ingen punkter til Eventuelt.</p> <p>Mødet sluttede 17.59.</p>

*Udkast til referat: Sanja Storm Tuxen 23. september 2022*

*Referat endeligt godkendt oktober 2022*

## Beretning fra region Syddanmark til REKU-mødet den 19. september 2022.

Alle lokale Friluftsråd havde indsendt beretning forud for REKU-mødet i juni. Men punktet var ikke på dagsordenen. Det efterfølgende er disse beretninger – suppleret med sidste nyt. Jeg har tilføjet det nyeste i hver beretning. Det er skrevet i kursiv.

Hanne

### **Regionen:**

Vi måtte desværre aflyse vores regionsseminar i foråret. Vi havde fastlagt vores regionsseminar på den dato som Friluftsrådet så senere valgte til deres generalforsamling. Vi besluttede derfor at flytte seminariet 14 dage. Men det var ikke muligt at få et mødelokale på grund af konfirmationer.

På vores regionsmøde den 2 juni fastlægges en ny dato, som vi på REKU-mødet kan orientere om.

*Vores regionsseminar afholdes den 2 oktober.*

### **Sydvestjylland**

Vi afholdt årsmøde den 21.03 i Ribe. Der var tilmeldt 27 fra 16 forskellige landsorganisationer. Dog kom der 4 afbud i sidste øjeblik på grund af sygdom (bekymring om hvorvidt det kunne være corona.)

Det var en god blanding af kendte og trofaste deltagere og nye, der var med for første gang. På mødet fik vi etableret 4 nye temagrupper, nemlig en gruppe om Natura 2000, en gruppe om Naturnationalpark, en sti gruppe og en gruppe om friluftaktiviteter i Soldaterskoven.

Natura 2000 gruppen har gennemført sit arbejde med at gennemlæse de mange natura 2000 området i vores område. Gennemlæsningen gav ikke anledning til at skrive høringsvar.

Vi får en Naturnationalpark i Draved Skov/Kongens Mose. Vi er repræsenteret i projektgruppen. Temagruppen afholder sit første møde den 30 maj. Planen er indtil videre, at temagruppen afholder møde inden hvert møde i projektgruppen, når vi kender dagsorden for projektgruppemødet. Vi håber på denne måde at kunne støtte op om vores medlem i projektgruppen for at få Friluftsrådssynspunkter med i beslutningerne. Vi har indlemmet vores repræsentant i bestyrelsen.

*Projektgruppen har afholdt 2 møder – det samme har vores temagruppe. På sidste projektgruppe møde fortalte skovrideren, at der ikke ville være flere møder foreløbig (der var aftalt møder i september og november) Arbejdet stoppes på grund af det kommende Folketingsvalg.*

Stigruppen er sammensat, så den dækker repræsentanter fra alle 4 kommuner. Første møde afholdes 20 juni. Vi etablerer muligvis senere 4 undergrupper (en i hver kommune)

*Vi har afholdt det første møde. Det blev besluttet at vi hver især indhenter alle de oplysninger, vi kan fra egen kommune. Vi afholder næste møde medio september.*

Vi nedsatte også en temagruppe omkring friluftaktiviteter i Soldaterskoven i Tønder. De er også i gang. Vores temagruppe omkring Vidåen fortsætter sit arbejde indtil videre. Kommunen har nu etableret et Vidå udvalg. Her er vi repræsenteret.

Naturpark Vesterhavet har fået nye kommunalbestyrelsesmedlemmer i rådet og den tidligere

Projektansatte er kommet tilbage efter 3 år på barsel. Det har givet fornyet energi i naturparkrådet, så det tegner godt.

Nationalpark Vadehavet har gennemført den årlige Partnerdag. Det var en god dag med ca. 170 deltagere. På dagen blev fremtidens partnerdage debatteret. Der kom mange gode input. Mange af vores medlemmer deltog, og vi fik mange gode tilbagemeldinger om vores årsmøde. Nationalparken skal snart have ny formand, lidt ærgerligt, da den nuværende formand er rigtig god, men man kan jo kun besætte posten i 8 år.

Til juli er det allerede 10 år siden, at det første vand kom tilbage i Filsø. De 10 år fejres ikke med et stort event. I stedet gøres der lidt mere ud af den årlige fødselsdag og så markeres det med 2 foredragsaftener.

Den første er gennemført. Det var en aften med fokus på fortiden, fisk og planter samt fokus på fuglene. Det var en rigtig god og interessant aften. Den anden aften gennemføres til efteråret.

I Varde kommune har vi sendt brev ud til alle udviklingsrådene for at henlede deres opmærksomhed på udlodningsmidlerne og vi har opfordret dem til at tilmelde sig Friluftsrådets nyhedsbrev.

I Varde kommune hejses de 8 Badepunktsflag den 31 maj.

*Det blev i år markeret ved Nymindegab. Kommunen takker for Badepunktsflaget, som kommunen er meget tilfreds med.*

Vi afholder vores årlige sommertur den 20 august.

*Sommerturen er flyttet til 17 september, da det nye museum FLUGT i Oksbøl ikke modtager grupper i august måned. FLUGT blev indviet lørdag den 25 juni af Dronning Margrete. Det var en meget fin dag.*

## **Fyn Nord.**

Har oplevet en periode, hvor det har været vanskeligt at være fuldtallige på bestyrelsesmøderne

Årsmødet: der var 2 fine indlæg og god stemning, vi kunne dog godt være flere, så stadig en stor opgave med kontakt til de lokale foreninger.

Opgavefordelingen i bestyrelsen: genvalg på alle poster, eneste ændring er Per Arne der afløser Birgitte i grønne råd Nordfyn, på sigt skal vi dog gerne finde en fra kommunen til denne post. Per Arne er tillige med i projekt- gruppe om naturpark i samme kommune.

Nyt fra kommuner og udvalg:

Som nævnt er Nordfyns kommune godt på vej med naturpark,  $\frac{3}{4}$  af lodsejerne har sagt ja og mange vil gerne byde ind med tiltag overfor gæsterne i naturparken, meget flot arbejde fra kommunens side og nu så langt, at man håber på ansøgning kan sendes i 2023. Parken dækker stort set fra kommunegrænsen mod Middelfart og helt ud på Enebærodde, undtaget området ved Æble ø og Gyldenstenstrand, der ejes af Aage Jensens fonde, der til en start ikke ønsker at deltage, dog en trøst, at dette område allerede drives med naturen som vigtigste spiller.

Nyborg havn, færgehavnen, været til møde med fredningsnævn, med baggrund i ønske om forlængelse af frist for start på marina, samt den foretagne fældning af træer.

Tarup Davinde, møde om fælles mødested og kunst konkurrence på shelter plads, begge dele godt på vej, meget anderledes og flot shelter oplæg. Økonomi kan blive lidt presset med prisændringer vi ser nu, har ellers fundet midler til det hele, men priserne holder nok ikke i dag.

Hesbjerg fredning og køb af Hesbjerg skov A-S, område beliggende midt i fredningsområdet, nu købt af den danske naturfond, meget glædeligt, vi, friluftsrådet, var som de eneste orienteret og har afgivet bud på den rekreative del, hvor vi anbefaler den stille aktivitet med stor respekt for naturen, så ikke ridestier eller MTB. spor med det første, vi skal gøre et godt indtryk på de omkring liggende lodsejere så de senere forhåbentlig vil åbne deres del af skoven. Fredning giver mulighed for nye stier mv, det skal vi aftale videre med DN.

Kohaveskoven ved Odense, der arbejdes med helårs græsning dækkende hele skoven mod nu kun de åbne arealer.

Dalum papir og naturanlæg langs Odense å, med ønske om sti forbindelse fra Bellinge til Seden langs åen, der er næste møde efter sommerferien.

Middelfart naturpark er i spil som maritim naturnationalpark, kunne være rigtig godt for området og livet under vandoverfladen.

Primært blev områder ved Odense, Middelfart og Nordfyn gennemgået.

*Vi har holdt lang sommerferie, men har bestyrelsesmøde 30.08. Det afholdes i naturpark Lillebælt på det nyligt genopførte naturcenter. Vi får rundvisning og info om stedet. Der er bl.a. opført en meget flot "bålhytte," der er gennemtænkt så den kan bruges til meget mere en bål og madlavning. Vi håber at alle bestyrelsesmedlemmerne er interesserede i at opleve stedet, og at vi kan få bedre tilslutning til vores møder fremover.*

*Der afholdes borgerhøring med temadage i Kohaveskoven og en skovrejsning i Højby. Vi deltager i disse møder. I Hesbjerg Skov er opsat planche, der beskriver kommunens planer for skoven. De har fulgt vores indstilling om naturhensyn og primært brug som rekreativ skov.*

## **Sønderjylland Øst.**

Vort mangeårige bestyrelsesmedlem og næstformand, Martin Martinsen, er sluttet i bestyrelsen af helbredsmæssige årsager.

### **Naturstier**

I september 2021 udtalte Miljøministeren på regeringens vegne at der skal etableres et nationalt net af naturstier som skal være med til at udbrede kendskabet til naturen.

Miljøministeren udtalte i den forbindelse at de mange stier og ruter i Danmark skal bindes sammen i et nationalt netværk på tværs af kommunegrænser.

Vi synes der er for få naturstier i Sønderjylland og derfor har bestyrelsen besluttet at nedsætte temagruppen "Naturstier". Temagruppens opgave er:

- Danne en samlet oversigt over naturstier i Sønderborg og Aabenraa Kommuner
- Stille forslag til supplerende stier så der bliver et netværk på tværs af kommunegrænsen inddraget.

Miljøministeren efterlyste relevante aktører til at være med til at udvikle konceptet. Vi vil melde os og tilbyde at være med som pilot-projekt. Men vi har forstået på Friluftsrådet at arbejdet slet ikke er kommet i gang endnu.

### **Natur-Spots**

For 2 år siden opfordrede vi Friluftsrådet til at udarbejde og administrere en national dansk mærkningsordning for mindre danske naturområder. Som en foreløbig arbejdstitel kaldte vi dem Natur-Spots.

Vor begrundelse var at vi nu i Danmark har et velfungerende netværk af **Nationalparker** og **Naturparker**. De 2 begreber er veldefinerede og systemet virker. Og som det 3. ben kommer nu **Naturnationalparker**



Men en Nationalpark og en Naturpark kræver i sagens natur en vis størrelse. Derfor er der mange små naturområder af høj kvalitet, der ikke kan komme i betragtning som Nationalpark eller Naturpark. I Sønderjylland Øst kalder vi dem for Natur-Spots.

Friluftsrådet bestyrelse har nu omsider svaret at de ikke vil støtte projektet direkte. De foreslår at vi samarbejder med en lokal forening der søger udlodningsmidler til projektet. Det er ikke lykkedes os at finde en sådan lokal samarbejdspartner og vi er nu i tænkeboks.

### **Nye borgmestre**

Haderslev og Aabenraa kommuner fik nye borgmestre ved sidste valg. I juni holder vi møder med de 2 nye borgmestre og fortæller dem om Friluftsrådet.

### **Arrangementer**

Vi holder sommermøde på Kelstrup Naturskole i august. Og 27. august deltager vi i "Sov under stjernerne".

### **Sommermøde.**

*Vi besluttede at holde sommermøde på Kelstrup Naturskole i august og sendte 300 invitationer ud.. Vi fik 5 tilmeldinger udover bestyrelsen – og aflyste så mødet. Det er åbenbart ikke den form for aktiviteter vore medlemmer efterspørger for tiden. Også her er bestyrelsen i tænkeboks*

### **Sydfyn.**

Beretning fra FRILUFTSRÅDET på Sydfyn - foråret 2022

1. FØRST, - Men ikke mindst er vi her på Sydfyn meget triste ved at vores arrangement omkring et Forårs-kredsseminar ikke blev til noget. Vi havde de skønneste aftaler i hus med en indvielse af et nyt shelterområde eller en plan om et besøg og en stor oplevelse i det helt nye Øhavsmuseum. En ny institution hvor man afsøger nye grænser for hvad et "museum " er og hvordan man kan formidle en oplevelse af en omfattende natur-helhed som det Sydfynske Øhav og en kommende GEOpark er. Men det var totalt umuligt at løse problemet med mødefaciliteter. - Eftercoronaens "lokalesult" der blev suppleret med presset fra en mængde konfirmationsbookninger indsnævrede markedet når der samtidig skulle være en rimelig kørselstid til de anvendelige opholdsmuligheder, - som dertil havde meget svært ved at svare tilbage indenfor en nogenlunde acceptabel responstid. Derfor lykkedes det desværre ikke denne gang, - men vi er friske til at prøve at arrangere et seminar anden gang.

2. ÅRSMØDET, - Hvor vi havde et godt møde hvor vi havde fået Friluftsrådets vicedirektør til at komme og redegøre for et emne som vi har haft megen fokus på, -nemlig adgangsproblematikken og dermed også Friluftsrådets nye Webportal der introducerer en mere aktivistisk linie i rådets ageren. Denne nye klageportal som i Svendborg Kommune har givet anledning til en del sager, - som da de er endt i Kommunale afgørelser ikke er mulige at anke videre. Vi skal i de tilfælde stole blindt på kommunes afgørelser for Natur- og Miljøklagenævnet behandler KUN klager over den grundlæggende lovfortolkning, - kun meget principielle sager kan anderkendes som klage-godkendte. Er dette operativt eller skulle det ikke være en "second opinion" inden for adgangs- og skiltesagerne, - som der er det overfor alle andre kommunale afgørelser ? Dertil fik vi en væsentlig fornyelse i vores bestyrelseskreds i form af en ung og repræsentativ leder indenfor spejderbevægelsen

3. NATURNATIONALPARKERNE, - Hvor udpegningen af de ny Naturnationalparker var i gang. Der var allerede i august 2021 en informationsrunde som kommunalbestyrelserne i Langeland og i Faaborg-Midtfyns kommuner kunne forholde sig til, - omkring et område på Sydlangeland ved Gulstav og så Svanninge Bakker. Der var en positiv stemning for projektet på Sydlangeland, som var en udvidelse af de indhegnede og afgræssede områder der har fungeret fint i nu 15 år. Hvorimod Svanninge Bakker ikke ansås for at være en mulighed. Der blev begge steder afholdt offentlige borgermøder med stor tilslutning og med megen debat. -

Specielt om angsten for de fritgående dyr og om færisterne i vejarealerne og i de indkørsler som de private ejendomme inde i området skulle have.

*. Vi fik så IKKE en nationalpark på Sydlangeland, - til trods for at det var eet af de få steder hvor der var en god lokal opbakning, - både fra den politiske og den folkelige side. Vi har så også overvejet hele hegningsproblematikken og er kommet til den konklusion at der skal hegnes så de fritlevende dyr nemt kan passere og at færister i de offentlige fællesveje er uønskede. Vi har også haft fokus på fauna-passagemulighederne under og over motorvejene på Fyn da de udgør meget alvorlige barrierer som bevisligt har stor indflydelse på både genvariationerne og på udbredelses-mulighederne, - specielt på en ø-region som Fyn*

4. GEOPARKEN, - Vi har i vores område Trente Mølle som er et super-formidlingscenter, - og nu med en "blå tvilling" i Bittenhus ved Nakkebølle Fjord. Det sted har fået en række solide fondsstøttemidler fra Nordea, Friluftsrådet og nu sidst Real Dania, - til det projekt som hedder "Øhavsakademiet", - hvor etableringsomkostningerne nu er hjemme så en kommende uddannelse af guider til GEOparken vil begynde i 2023. Også andre formidlings aktiviteter er der blevet.

5. FRILUFTSRÅDETS GENERALFORSAMLING, - Hvor meget af tiden gik med den gode nytænkning af mødekonceptet og formandsskiftet, - men hvor man ikke kom ind på et punkt som har ligget Friluftsrådet på Sydfyn meget på sinde: Den nye Havnationalpark i Lillebælt og ikke mindst Havplanen for Danmark. Begge er det store plantiltag som er afgørende for friluftslivet i Sydfyns og Sønderjyllands regioner, - det er begge planer som måske vil regulere det på en negativ måde, - og det er nok igen et udtryk for den omfattende brug af centralistiske skyklapper som i disse år ændrer vores lokale livsvilkår.

ADGANGSFORHOLD *Vi har en del sager som enten er blevet afgjort i kommunerne i form af nyanlæg og renovering af kystbeskyttelser og bade/anløbsbroer ved vores mange kyster. Der er ved de kommunale afgørelser et væsentligt påklageproblem, idet man kun kan påklage afgørelsen hvis den i realiteten angår selve Naturbeskyttelseslovens indhold, - hvilket betyder at man faktisk ikke kan klage over karakteriseringen og den kommunale bedømmelse af de reelle forhold ude "på stedet". Da kommunerne har overtaget sagsbehandlingen af nyanlæg og renovering af de mange kyst-beskyttelsesanlæg, bliver adgangs- og passageforholdene et punkt der ofte glemmes, og det er vigtigt at få fastlagt hvem der må færdes på og bruge de høfder og stenbunker der vil blive anlagt. Bade- og anløbsbroer har også været et vigtigt emne, hvor forskellig kommunal praksis og tidligere amtslige afgørelser, har været afgørende for hvordan offentligheden kan benytte dem og hvor meget broejerne kan begrænse brugen. - Det kunne godt være at HQ skal ind over*

SKOVSGAARD *Skovsgaard på Langeland er en væsentlig del af kommunens og hele Sydfyns tilbud omkring naturbrug og naturformidling. Friluftsrådet har i alle årene siddet i Danmarks Naturfond, som blandt andre steder, ejer og driver Skovsgaard. Der har i den forløbne tid været en række sager hvor Skovsgaard omlægges til en meget interessant driftsform med vildgræsning som i Nationalparkerne, samtidig med at man ønsker at forøge indtjeningsmuligheder ved såkaldt "Glamping". Det lokale Friluftsråd har været meget involveret at videreudvikle på disse projekter, - både med nye aktiviteter og med forslag*  
SAGER PÅ BESTYRELSESMØDERNE *Vi har haft mange overvejelser og drøftelser omkring de mange klager og deraf affødte løsninger som rågekolonierne i byområderne har udløst. Vi ser*

*med spænding hen til offentliggørelsen af den række undersøgelser som indeholdes i et PhD – projekt fra Aarhus universitet. De foreløbige meldinger er meget interessante.*

*FRILUFTSRÅDET GENERELT. Vi ønsker stadig her omkring det Sydfynske Øhav at Friluftsrådet som HQ både lobbymæssigt og organisatorisk opprioriterer udformningen af og indflydelsen på den kommende Havplan og den kommende havnationalpark i Lillebælt.*

### **Trekants-Området.**

Afholdt årsmøde tirsdag d. 8. marts 2022, på Aktivitetscenter, Højdedraget 1, Taulov, 7000 Fa.

Afgående Formand Per Brinck bød velkommen til de 12 fremmødte., hvorefter et minuts stilhed for tidligere formand Flemming Thomsen, som afgik ved døden på ferierejse med sine børn. Der var et fortræffelig foredrag om naturpark Lillebælt, af Annemette Bagum fra Fredericia kommune. Peer Høgsberg deltager i Vejle Ådals og fjordgruppen, Hvor grønne tiltag gøres både i og ved fjorden, ligeså i vejle ådal ind mod Vandel.

Jønne Deltager i Hjortevildtgruppen, hvor de lige er afholdt møde 25. maj.

Karl Aage deltager i det grønne råd i Fredericia kommune, hvor vi har været til to møder med input til Høring i forbindelse med naturpark Lillebælt.

I den forbindelse kan jeg nævne at vi i Fredericia har fået et antal sager i forbindelse med skilte kampagnen.

Der er også uddelt 10 grønne flag til dagplejere, og til 1 institution i kommunen.

Astrid og Karl Aage skulle sammen med Winnie have været på besøg ved Vejens borgmester her onsdag d. 1. juni, det er dog blevet udsat til d. 22. juni, hvor vi vil tage Kongeå stien op.

*Har lavet et interview med kanal 94 om skilte og adgangsforhold til naturen og brugernes brugsret/pligter, i min ferie fra sommerhuset. Har ikke selv hørt det.*

*Der er indvielse af færdiggørelsen på Hylkedal Trailpark med omkringliggende stier og vandforsinkelsesprojekter.*

*Har været på besøg i Sundhedsskoven i Vejle. Som sundhedspark for sygehuset er terrænet måske en anelse udfordrende.*

*I naturpark Lillebælt er der oprettet 2 snorkelstier under vand. Det er planen at lave en sti fra Treldenæs til Kolding Kommune.*

*Der har været møde i Kongeåkomiteen – helhedsplan or Kongeåen for alle involverede. Det grønne råd i Vejen Kommune har afholdt møde ved Vejens gamle vandmølle. Store projekter ved fiskedammene er i proces, og åen skal omlægges. Der er et fredet område med Hængesæk, hvor der vokser orkideer. Det kræver stor opfindsomhed. Der er også oddere, der har fået deres egen lille bro under vejen, så de ikke bliver kørt over.*

*Der har været indvielse af: Green Lounge i Hejnsvig. Jeg har som formand repræsenteret Friluftsrådet. Jeg er medlem af projektgruppen for naturnationalpark Nørlund Plantage o Harrild Hede – dog som repræsentant for Svampeforeningen.*

*Vi har planlagt Nat i naturen den 27. august ved Kolding Flyveklub.*

## Beretning fra Regionsudvalg Sjælland

September 2022

### 1. Fællesberetning

Regionsudvalget har igennem tiden haft svært rettidigt at få fremsendt beretninger fra lokalrådene.

Man har derfor besluttet at formanden udarbejder et fælles udtræk af regionsudvalgets møde(r).

### 2. Regionsudvalgets profil

Hvilken profil skal Regionsudvalget have udad til i forhold politikker og aktiviteter?

Regionsudvalget har en vigtig rolle som forum for sparring mellem lokalrådene.

Det er de enkelte lokalråd, der tager sig af de lokale sager. Det er vigtigt, at lokalrådene har den holdningsmæssige stemme ud ad til.

Regionsudvalget kan udtrykke en fælles holdning internt – REKU.

Lokalrådenes kontaktperson i bestyrelsen skal selvfølgelig informeres løbende med emner fra lokalrådets arbejde.

Dagsordner og referater fra REKU vil blive udsendt til regionsudvalget.

### 3. Rapporten: Styrkelse af de lokale friluftråds lokalpolitiske arbejde og indflydelse.

Rapporten understreget udmærket virkeligheden for arbejdet i lokalrådene.

Vores udfordringen er, - hvordan kommer vi i kontakt med nye foreningsmedlemmer?

Hvordan formidler lokalrådene emner ud til medlemmerne?

Regionsudvalget forventer en god debat om emnet på fællesmødet d.26. nov.

### 4. Den marine nationalpark Øresund – Nedsættes en arbejdsgruppe med repræsentanter fra de lokalråd, der har kyststrækning ud til Øresund, her skal Roskilde og Østsjælland hver finde en person til arbejdsgruppen. (formændene?).

### 5. Emner fra lokalrådene.

- Bregentved ejer Nordskoven som er lejet ud til Faxe kommune. Man har valgt at åbne for besøgende på lige vilkår som offentlige skove.

- Alle lokalråd ønsker tættere kontakt med de lokale foreninger, der har søgt tilskud fra Udlodningen.

Udlodning bør være et fast punkt på lokalrådenes dagsorden. Et lokalrådsmedlem kunne have som opgave at følge ansøgninger til Udlodningen.

I ansøgnings-skemaet skal det angives ved en afkrydsning: "Har du/ansøger haft kontakt med det lokale Friluftråd?"

- Naturstyrelsen afholder i vores region møder d. 15. og 7 september om urørt skov.

Nordvest har 3 områder, derfor deltager Holger i disse møder.

- Naturparkrådet tager på ekskursion til Holland for at se naturparker og rewilding. Holger (Nordvestsj. og Inger (Østsj.) deltager.

### 6. Konstituering af Regionsudvalg evt. valg af formand og næstformand.

Aksel fortsætter som formand og vi håber John gør det samme som næstformand.

**Nyt fra Lokalrådene i Region Nordjylland**

- Status på arbejdet i lokalrådene.
  - Vendsyssel: Alle kommuneposter er besat. Mangler at besætte specialposter, såsom IT og hjemmesiden. Savner dog at kunne vælge suppleanter. Deltog i Naturmødet med dialog om ønsker til friluftsfaciliteter. Fik input som diskuteres sidenhen. Har afholdt sommermøde. 25 deltagere, da mødet faldt sammen med årsmøde i Dansk Vandrerlaug. Blev vist rund i kommende naturnationalpark på Læsø, af Stine (ansat i Læsø kommune). Mange fredningsssager. Har opdaget at det er en styrke at møde op med et skriftligt input, da dette går meget mere direkte igennem til referat. Tolne skov, er fredet og skal hegnes, der er stilet krav om låger ved alle ind og udgange.
  - Nordvest: Har taget formandspost, som tidligere har været delt mellem kommuner. Det går ikke for godt med fremmødet i bestyrelsen. Der har været ønske om at inddrage personer som ikke er medlem af nogen medlemsorganisation, men det er kategorisk afvist. Meget arbejde med to naturnationalparker; Tranum, Hanstholm. Afgrænsning af området i Hanstholm er ved at være på plads. Har indgået i drøftelse af placering af hegn og stier langs hegnet. Nationalparken skal muligvis udvides. Har haft besøg af Winnie, direktøren, hvor Naturnationalparken blev besøgt og drøftet.
  - Himmerland/Aalborg: er fuld bestyrelse, 7 personer. Kun en pensionist i bestyrelsen, resten erhvervsaktive, hvilket kan gøre det svært at dække fredningsbesigtigelser i dagtimerne. Thomas tilbyder at træde ind ved behov. Har en sag løbende om cykling ved Madum sø. Og sag om nedlagte skovveje i privat skov ved Skørping. Får god hjælp fra sekretariatet. Afvikler sommermøde ved at delatge i DN Rebilds messe ved Rebildporten med Friluftsrådets adgangskampagne.

### **Kort beretning fra Lokalråd Nordsjælland til REKU-mødet den 19. september 2022.**

Den 8. marts havde vi Årsmøde med igen et meget stort fremmøde med mere end 50 deltagere. Der blev valgt to nye repr. til lokalbestyrelsen fra henholdsvis DVL og Dansk Islandskehesteforening. Det meste af lokalbestyrelsen deltog sidst i marts måned i et vellykket Regionsseminar på Bornholm. I starten af april blev undertegnede genudpeget til at repræsentere Friluftsrådet i de næste 4 år i bestyrelsen for nat.parken Kongernes Nordsjælland og efterfølgende genvalgt som næstformand der. Den gamle nat.parkbestyrelsen nåede at uddele ca. kr. 9000.000,- fra en pulje til de grønne organisationer, herunder flere fra Friluftsrådets org. Før sommerferien blev Hellebæk Kohave udpeget af Miljøministeren til Naturnationalpark. I Begge projektgrupper Gribskov og Hellebæk sidder undertegnede. Der har været afholdt en række borgermøder og ture. Genopretningsprojektet vedr. vand i Søborg Sø, går nu ind i afsluttende fase. Senest om 1 år bliver pumperne slukket og vandet får mulighed løbe i på område. Der er sikret en række stier søen rundt, samt en cykelsti midt i den sydvestlige del af Søen incl. en række friluftsfaciliteter m.m. Lokalbestyrelsen har en lille Temagruppe, som følger projektet. Lokalbestyrelsen har nedsat en Temagruppe omkring stier m.m. i Nordsjælland. Denne Temagruppe bliver også en del af Regionsbestyrelsens Temagruppe for tværgående stier for hele regionen. Nogle af kommunerepræsentanter har afgivet hørings svar på fredninger m.m., samt fulgt op på div. indberetninger i kommunerne vedr. "Gå nye veje". Næste større opgave, som venter, er arbejdet med at få en marin nat.park Øresund op at stå.

Poul Erik Pedersen.

Lokalrådsformand

## Kort referat fra Friluftsrådet Storkøbenhavn Nord

### Frem til og med september 2022

Lige et par linjer om årsmødet der var meget velbesøgt. Her tog vi afsked med vores nestor nu 96 år gammel – Røde – Poul Erik Birk Jakobsen i bestyrelsen. Men så længe han magter det, fortsætter han i temagruppen Stier og adgang. Vi fik indvalgt to nye bestyrelsesmedlemmer, og den ene er ung og aktiv i Rollespilsforeningen i Hareskoven.

Vi har brugt noget tid på drøftelserne om Naturstyrelsens planer om overgang til urørt skov, og specielt til de gener der kan blive for bevægelseshandicappede.

Oven i dette kommer nedlæggelsen af de hidtidige skovbrugerråd og sammenlægning til et enkelt nyt. Mandag d. 12. september holdt vi sommermøde for bestyrelse og medlemsrepræsentanter. Vi var ca. 20 og blev på vej igennem Hareskoven modtaget af blandt andet elverpiger og andre karakterer fra rollespillene. Til det efterfølgende møde hørte vi om kampagnen gå nye veje. Spørgelysten var stor, så vi ser frem til at arrangere workshop om emnet senere i år.

Sidst men ikke mindst ser vi frem til den kommende regionale temagruppe for tværgående stier.

### Frem til og med februar/marts 2022.

Nu glæder vi os til at alt går mod lysere tider!

Coronaen er lagt bag os og alle vore medlemsorganisationer kan genoptage deres normale aktiviteter. Derfor ser vi frem til et normalt årsmøde 30. marts, med fokus på Naturstyrelsens Vision for vores fælles natur. Skovrider for enhed Hovedstaden Kim Søderlund vil lægge op til debat om strategien, der på mange måder er nytænkende, også fordi friluftsliv nu vægtes på lige fod med natur. Drøftelsen af afvejningen imellem benyttelse og beskyttelse, bliver spændende på den nye baggrund. På årsmødet afgår Friluftsrådets nestor Poul Erik Birk Jakobsen (96 år), der på imponerende vis har kæmpet friluftslivets sag i mere end 50 år, både nationalt og lokalt, som mangeårigt medlem af Grønt Råd i Rudersdal Kommune.

Vi får også en ledig plads i Herlev Kommune, og glæder os til at byde nye medlemmer af lokalbestyrelsen velkommen.

Siden sidste beretning har vi startet en ny temagruppe med titlen Moderne Kommunikation. Det har betydet at vi nu er på Face Book med egen side: Friluftsrådet Storkøbenhavn Nord. Vi lægger jævnligt nyheder op og ser frem til at møde helt nye brugere.

Vores samarbejde med DN Frederikssund fortsætter forhåbentlig igennem foreningen stien fra fjord til sund, idet foreningen har ansøgt om udlodningsmidler, så stien kan gøres endnu mere spændende og medvirke til at få endnu flere ud på vandreture i den dejlige danske natur. Det kan kun lade sig gøre hvis foreningen modtager en bevilling, idet der ud over et stort frivilligt arbejde også skal lægges mange timers professionelt arbejde i opdatering af kort og indlægning af nye spændende rundture. Prøv at klikke på linket [www.stienfracfjordtilsund.dk](http://www.stienfracfjordtilsund.dk) – der er der over 5.000 der har gjort siden stien blev etableret i juni 2021.

Status – Lokalråd Storkøbenhavn Vest – august 22

### **Sommernøde:**

Vi har ikke afholdt sommernøde i år, men har valgt at satse på andre aktiviteter – herunder informere løbende med udsendelse af Friluftsrådets nyhedsbreve og aktiviteter til alle registrerede medlemmer.

### **Naturens Dag.**

Der har i de fleste kommuner været afholdt Naturens Dag, og det har været en succes.

### **Indvielse af Hyldager Bakke.**

Første etape af Hyldager Bakke (syd for jernbanen) blev indviet i juni måned. Den næste etape (nord for jernbanen) er startet. Hyldager Bakke ligger mellem Albertslund og Taastrup.

### **Indvielse af Sengeløse Naturpark i Sengeløse Grusgrav.**

Den 9. oktober indvies Sengeløse Naturpark med mange nye spændende friluftsfaciliteter. Etableringen er endnu et bevis på borgerdrevne projekter.

### **Deltagelse i Marine Naturnational Park**

Storkøbenhavn Vest deltager i projektet Marine Naturnationalpark, da Regionsudvalget ønsker, at parken sydlige afgrænsning bliver Stevns/Falsterbo, og derved omfatter Strandparken og Køge Bugt Strandpark.

### **Temagrupper og opstart af disse.**

Lokalrådet arbejder med 4 udvalgte temagrupper (Køge Bugt Strandpark, Friluftsliv i Vestskoven, St. Vejleå (opstart i 2012) og Ridestier på tværs). Opstart af temagrupperne går trægt, og opstart må nytænkes. Vi vurderer, om vi kan bruge projektlederværktøjer.

### **Regional stigruppe.**

Storkøbenhavn Vest indgår i region Hovedstadens stigruppe med 3 personer. Der afholdes første møde den 29. november. De 3 personer fra Storkøbenhavn Vest vil samle Storkøbenhavn Vests informationer om de stier, som er nævnt i stikommissoriet. Disse informationer kan skaffes via kommunens grønne råd.

### **Kommuneaktiviteter.**

Der er nedsat et udvalg af såvel politikere som borgere i Høje-Taastrup, som skal være med til at udvikle de 18 visionsområder. Friluftsrådet informeres via Agenda21 (Det grønne Råd). Formålet er at der ikke må være mere end 1 km. til nærmeste grønt område. Der arbejdes på etablering af biodiversitetspark ved Brøndby Rådhus. Friluftsrådet deltager i dette arbejde.

**Beretning fra Region Midtjylland**

til

REKU – møde d. 19. sep. 2022

Kreds 4 LimfjordSyd	<p>Arbejder en del med NNP Stråsø og Husby Klit. Temaer er ”hegning” bekrymring for hvilke dyr, adgangsf forhold.</p> <p>Har planlagt Årsmøde til d. 21. marts 2023, men må finde ny dato.</p> <p>Naturpark Flynder Sø – Sdr. Lem vig, er der udarbejdet en naturplan, som man håber bliver godkendt af FR.</p> <p>Adgangssager – Det er godt med reklame i TV, det har effekt.</p>
Kreds 5 Østjylland	<p>Arbejder med adgangssag i Kollerupenge – en privat sti, der er støttet af Kommunen og EU. Der ønskes nu en begrænset adgang for cykler og hunde.</p> <p>I Randers arbejdes med et projekt ”flodbyen”</p> <p>NNP Fussingø er langt fremme – der skal ryddes en bred trace til det to meter høje hegn, der kommer ikke heste i området. Der er fokus på naturoplevelser for alle også handicappede, men det kan give lidt udfordringer.</p>
Kreds 6 MidtVest	<p>Arbejder med NNP Harrild Hede / Nørrelund Plantage. Det første har været stille og rolig.</p>
Kreds 7 Søhøjlandet	<p>Arbejder med Naturpark Vestbirk/Klostermølle. NST vil sælge Klostermølle og Vestbirk, derfor har man stillet forslag og der er dannet en temagrube omkring projektet. Tanker er at danne en selvejende institution der kan overtage bygninger.</p> <p>NNP Kompedal arbejdes der også med.</p> <p>Er med på Outdoormessen i Silkeborg.</p> <p>Gudenå – Politiet begynder at have fokus på for hurtig sejlads. Mange typer fartøjer.</p>
Kreds 8 Århus Bugt	<p>Lokal synlighed, der arbejdes videre med dette. Borgmester i Århus og Odder er der aftalt møde med.</p> <p>True Skov´s 25 års jubilæum er desværre aflyst, da der</p>



	<p>ikke er nok foreninger som ønsker at deltage. Udvidelse af Århus Havn deltage Lokalrådet i diverse Temamøder som går forud for Borgermøder.</p>
Fælles	<p>Hjortevildt, der diskuteres jagttider. På Djursland er man holdt op med at mødes, afventer svar fra miljøministeriet. Nationalpark Mols Bjerge skal have en NNP midt i den nuværende Nationalpark. Dns direktør udtalte, at Dns holdning også var Friluftsrådet.</p>